
و  فراز  تمام  با  تاکنون   ۹۷ سال  از  تومانی   ۴۲۰۰ ترجیحی  ارز 
این سال ها فعالان بخش  یافت. طی  ادامه  فرودهای که داشت، 
آن  حذف  خواستار  و  معترض  سیاست  این  به  دائماً  خصوصی 
معمولًا  و  داشت  ترجیحی مشکل  ارز  تأمین  در  نیز  دولت  بودند. 
به استقراض از بانک مرکزی روی می آورد. اما این سیاست اشتباه 
ادامه  آن  حذف  عواقب  پذیرش  به  دولت ها  تمایل  عدم  دلیل  به 
یافت. تا اینکه دولت سیزدهم با درک ضرورت حذف این سیاست 
اقدام به  از فضای اقتصادی کشور  و برچیدن بستر رانت و فساد 

حذف آن کرد.
برخی تورم های اخیر کشور را به حذف ارز ترجیحی نسبت می دهند 
عقیده  به  اما  ببرند.  زیر سؤال  را  کار  این  درستی  دارند  و تلاش 
کارشناسان حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در درازمدت به کاهش تورم 
منجر می شود. زیرا دولت مجبور به افزایش نقدینگی و اعطای ارز 
از  کالاها  معکوس  قاچاق  بستر  دیگر،  طرف  از  نیست.  ترجیحی 

بین رفته است.
استاد  و  اقتصادی  کارشناس  مریدی،  فاضل  با  خصوص  این  در 

دانشگاه به گفتگو نشستیم که حاصلش را در ادامه می خوانید.
مریدی با اشاره به اینکه استدلال ها و تحلیل ها در مورد کالاهای 
قیمت  ببینیم  باید  کرد:  تصریح  می کند،  فرق  یکدیگر  با  متفاوت 
چه  در  است  شده  حذف  آن ها  ترجیحی  ارز  الآن  که  کالاهایی 
نقطه ای متعادل می شود. اگر قیمت کالاها از آنچه در زمان اجرای 
ارز  که  می دهد  نشان  شود،  کمتر  داشتیم  ترجیحی  ارز  سیاست 

نقطه ای  در  قیمت  اگر  و  ما هدر می رفته است  اعطایی  ترجیحی 
بالاتر از آن زمان به ثبات برسد، به این معناست که ارز ترجیحی 
مورد  در  می توان  را  تحلیل  این  است.  می کرده  اصابت  به هدف 
اصابت ارز ترجیحی به کالا مطرح کرد. اما در زمینه اصابت یارانه 
به طور  برد.  پیش  را  باید طور دیگری بحث  به گروه های هدف 
مثال، در موضوع مرغ می توان گفت که دهک های بالای جامعه 
هم  بیشتری  دولتی  یارانه  از  درنتیجه  و  داشتند  بیشتری  مصرف 
بهره مند می شدند. طبیعتاً دهک های پایین جامعه که توان کمتری 

برای خرید داشتند، یارانه کمتری هم دریافت می کردند.
دهک های  یارانه ها،  هدفمندی  جدید  سیاست  در  داد:  ادامه  وی 
از  بیشتر  بیشتری دریافت می کنند و درنتیجه  یارانه  پایین جامعه 
به  توجه  با  می شوند.  بهره مند  یارانه  از  جامعه  بالای  دهک های 
اینکه نان یک کالای ضروری و استراتژیک است، دولت به طور 
کلی سیاست جداگانه ای برایش در نظر گرفت و افزایش قیمتی در 
آن نداشتیم. وی ادامه داد: اگر بتوانیم قیمت کالاها را ثابت نگه 
قیمتشان  نمی شدند،  ترجیحی  ارز  که مشمول  کالاهایی  و  داریم 
صورت  به  یارانه  اختصاص  باشد،  نداشته  چشمگیری  افزایش 
به کاهش ضریب جینی منجر  به مصرف کننده می تواند  مستقیم 
شود. اما اگر نتوانیم قیمت ها را کنترل کنیم و شاهد شوک تورمی 
در جامعه باشیم، این سیاست ممکن است به اهداف خودش دست 

نیابد و به مردم فشار مضاعفی وارد شود.
این کارشناس اقتصادی و استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: مسئله 

نرخ  اصلاح  مانند  مسائلی  و  برنمی گردد  بعد  یک  به  تنها  تورم 
سال  ابتدای  دستمزدهای  افزایش  و  گمرکی  ورودی  عوارض 
به تورم  ارز ترجیحی  اعطای  اینکه  از آن مهم تر  تاثیرگذار است. 
بیشتر منجر می شد. زیرا در شرایطی که دولت کمبود ارزی داشت، 
مجبور بود برای تأمین ارز ترجیحی از بانک مرکزی استقراض کند 

و این افزایش نقدینگی خود به خود تورم زا بود.
به گفته وی، چون طی سال های گذشته به دلیل اعطای ارز ۴۲۰۰ 
قیمت کالاها به شدت کنترل شده بود و درنتیجه قیمت های نسبی 
البته حتی  تولید داخلی ضربه زد.  به  این موضوع  به هم ریخت، 
در آزادترین اقتصادها هم ما شاهد دستکاری های قیمتی هستیم. 
مثلًا در انگلستان در مورد هزینه انرژی خانوارها سقفی وجود دارد. 
به هر حال، وقتی ما ارز ترجیحی می دادیم و کالاها با قیمت ارزان 
در داخل کشور عرضه می شد، تولید آنها برای تولیدکننده داخلی 
صرفه اقتصادی نداشت. اما وقتی واردات گران می شود، تولید آن 
در داخل به صرفه تر می شود و با حذف ارز ترجیحی این اتفاق در 
در  را  رونقی  آینده  سال  چند  طی  احتمالًا  داد.  خواهد  رخ  کشور 
تولید اقلامی که قبلًا با ارز ترجیحی و به صورت ارزان وارد کشور 

می شدند، شاهد خواهیم بود.
وی در پایان تأکید کرد: به طور کلی، مباحث اقتصادی چندوجهی 
کرد.  و صریح  قطعی  اظهارنظر  آنها  مورد  در  نمی توان  و  هستند 
میزان  و  بگیرند  قرار  بررسی  مورد  باید  مسائل  مورد  به  مورد 

اثرگذاری آنها در بهبود شرایط سنجیده شود.

کارگران  دلخراش  مرگ  شاهد  روز  هر  قوانین،  تورم  همه  این  با 
هستیم؛ کارگرانی که در اوج جوانی از میان ما می روند؛ رفتنی که 

نهایتاً چند روز تیتر یک اخبار می شود و بعد تمام....
در  ایمنی  اصول  می دهند«؛  جان  و  می مانند  آوار  زیر  »کارگران 
رعایت  تکمیل  حال  در  سازه های  در  و  ساختمانی  کارگاه های 
نمی شود؛ فضاهای ساخته و برج های سربه فلک کشیده نیز برای 
کارگران ایمن نیستند؛ در سال های اخیر نمونه های بسیار داشته ایم 
از دیوارها و سقف هایی که بر سر کارگران آوار شده اند، از ساختمانی 
قدیمی مانند پلاسکو که سالها بود ایمنی و استقامت آن بررسی نشده 
بود تا »متروپل آبادان« که علیرغم زیبایی ظاهری و شکوه نمادین، 

گویی فقط به مویی بند بود و ساده فروریخت!
ریزش آوار و خفگی در اثر انباشت سازه های ریخته، یکی از دلایل 
اصلی مرگ کارگران در حین کار است؛ آمار دقیق و به روز از مرگ 
کارگران به تفکیک علت نداریم؛ مثلًا نمی دانیم در هر سال یا هر 
ماه، چه تعداد کارگر ساختمانی یا غیرساختمانی در اثر ریزش آوار در 
ساختمان های نیمه تمام یا تکمیل، جان خود را از دست می دهند؛ 
اگر حوادثی مانند متروپل یا پلاسکو را معیار قرار دهیم، ماندن زیر 
آوار و مرگ در اثر آن، فقط محدود به کارگران ساختمانی نیست؛ 
ساختمان های ناایمن در کمین جان کارگران بسیاری نشسته اند، از 
نیروهای شاغل در واحدهای صنفی و آتش نشانان گرفته تا کارگران 

ساختمانی و تعمیرات.
آخرین آمار که بازهم کلی و غیرتفکیکی ست، بیست و پنجم دیماه 
۱۴۰۰ توسط معاون وقت وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام شد: 
سالانه ۸۰۰ نفر در حوادث کاری در سطح کشور فوت می کنند و ۱۵ 

هزار نفر نیز مصدوم می شوند.
آوار در  قربانی ریزش  نفر،  این ۸۰۰  از  تعداد  نیست چه  مشخص 
ساختمان های ناایمن هستند؛ ۴۰ نفر، ۵۰ نفر یا حتی بیشتر. از آن 

مهم تر نمی دانیم سرنوشت مقصران حادثه واقعاً به کجا می کشد به 
خصوص بعد از اینکه موج سنگین حادثه می خوابد و روزشمار احوالِ 
قربانی ها و مصدومان از تیتر یک اخبار رسانه ها کنار گذاشته می شود! 
آبادان است؛ دوشنبه  آخرین نمونه ی برجسته، ریزش آوارِ متروپل 
دوم خرداد ماه بخشی از برج متروپل بر اثر شکست سازه ای در مرکز 
آبادان فروریخت. طبق آمار رسمی بیش از ۴۰ تن جان خود را در این 
حادثه از دست دادند. براساس برآوردها، حداقل ۱۶ نفر از جانباختگان 
این حادثه، کارگر بوده اند؛ یعنی ریزش آوار به نوعی حادثه ی کار 
محسوب می شود؛ در روزهای اول حادثه اعلام شد فقط ۵ نفر از این 

۱۶ کارگر جانباخته، بیمه ی تامین اجتماعی داشته اند.
برای اینکه بدانیم ضوابط و قواعد چیست و استانداردها در ارتباط با 
حوادث ریزش آوار و مرگ کارگران چه می گویند، به سراغ احسان 
سهرابی )عضو کارگری شورای حفاظت فنی وزارت کار و مشاور 
حقوقی کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور( رفتیم؛ او »حق 
بر ایمنی« را یکی از اصلی ترین حقوق صنفی کارگران مانند حق 
ایلنا می گوید:  به  بر معیشت شایسته و حق تشکل یابی می داند و 
موضوعی که اخیرا در کارگروه حقوق بشر اسکودا با حضور ریاست 
اتحادیه کانون وکلا و معاون دادستان کل کشور و سایر مسئولان 
کشوری بررسی شد، حق ایمنی در ساختمان هایی مانند متروپل و 
پلاسکو و نکات مهمی بود که هر روز در حوادث ناشی از کار یا 

تخریب به دلیل سازوکارهای غیر استاندارد اتفاق می افتد.
بدون تردید ما شاهدِ »بی توجهی ساختاری به حق ایمنی« هستیم 
خواهد  بیت المال  و  مردم  برای  گزافی  هزینه های  و  آسیب ها  که 
داشت. در ریزش آوار و مرگ شهروندان از جمله کارگران، مهم ترین 
عامل، عدم تعقیبِ »ترک فعل مدیران« است، جرم انگاری ترک 
فعل مدیران، عاملی ست بازدارنده و تضمینی برای حقوق کارگران، 
اما وقتی این تعقیب و جرم انگاری غایب است، هر سال شاهد تکرار 

حوادث دردناک هستیم.
او ادامه می دهد: در حوادثی مانند متروپل و پلاسکو، تقصیر عمدی 
زمانی شکل می گیرد که رعایت نظامات و استانداردها در بستر فساد و 
تعارض منافع، به فراموشی سپرده می شود؛ بایستی نهادهای نظارتی 
حقوق  سوداگری،  با  نگذارند  و  باشند  کارآمد  پیشگیری  بخش  در 
متروپل  مقصران  دادگاه  مانند  دادگاه هایی  باید  پایمال شود؛  مردم 
علنی برگزار شود تا مدیران مخل حقوق شهروندی، شناسایی شده 
و اجرای مجازات در حق آن ها، عبرت سایرین شود. باید قبول کنیم 
بحران های  بازتولید  بازتکرار فساد، فرصت  که فساد و چرخه های 
ناقض حقوق عامه را فراهم می آورد و این به معنای یک اختلال 

سیستمی ست.
به نظر می رسد، در حوزه ی قوانین کمبودی نداریم، بسیار ماده و 
یکسو  از  تعریف کرده اند؛  را  الزامات  و  بایدها  که  داریم  آیین نامه 
در قوانین مسئولیت مدنی و مجازات، بندهایی به تخلفات منجر 
کار  قانون  دیگر، فصل چهارم  از سوی  دارد؛  اختصاص  به مرگ 
در  و  است  کرده  تبیین  را  کارفرما  و  دولت  وظایف  که  داریم  را 
که  هستند  بین المللی  الزام آور  مقاوله نامه های  اینها،  همه ی  کنار 
ایران نیز به آن ها پیوسته است؛ علیرغمِ تکثر قوانین، بازهم گاه 
می مانند  آوار  زیر  کارگران  می کنند،  ریزش  ساختمان ها  بیگاه  و 
دست  از  را  خود  عزیز  و  نان آور  خانواده ها،  و  می دهند  جان  و 
با  برخورد  بر  جانکاه،  حوادث  این  بروز  از  بعد  همیشه  می دهند؛ 
متخلفان تاکید می شود اما روزها و هفته ها می گذرد بی اینکه بدانیم 
متخلفان واقعی چگونه عقوبت دیده اند؛ آیا اصولا عقوبتی در کار 
بوده است؟سهرابی در پایان می گوید: »با اینهمه تورم قوانین، هر 
اوج  روز شاهد مرگ دلخراش کارگران هستیم؛ کارگرانی که در 
جوانی از میان ما می روند؛ رفتنی که نهایتاً چند روز تیتر یک اخبار 

می شود و بعد تمام....«

و  ضامن  نبود  گلستان،  استاندار  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
سنگ اندازی بانک ها را دو چالش مهم زوجین برای دریافت وام 
ازدواج برشمرد و گفت: ۴۲ درصد واجدین شرایط در گلستان نمی 

توانند وام ازدواج دریافت کنند.
و  دولت  شورای  جلسه  هفتمین  و  پنجاه  در  دهنوی  محمد  سید 
گفتگوی بخش خصوصی اظهار کرد: در طرح ملی جهش مسکن 
۹۰ هزار واحد مسکونی در گلستان ساخته می شود که ۴۰ هزار 
واحد مسکونی مربوط به بخش روستایی است که در حوزه مسکن 

روستایی مشکلی نداریم.

تا دولت تصمیم  اینکه سوداگری مسکن موجب شد  بیان  با  وی 
انجام ندهد، تصریح کرد:  بگیرد در طرح های دولتی خودمالکی 
مردم نسبت به طرح جهش ملی مسکن اقبال دارند اما فرایندهای 
ما کُند است اگر به دنبال تسریع در موضوع مسکن هستیم ابتدا 

باید مسئله مسکن روستایی و سپس خودمالکی را جدی بگیریم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار گلستان با اشاره به اینکه 
سالانه ۱۶ هزار ازدواج در گلستان انجام می شود، بیان کرد: میزان 
درصد  از ۶۰  کمتر  گلستان  استان  در  ازدواج  وام  از  ما  بهره وری 
و  ندارند  را  تامین ضامن  توان  زوجین  متاسفانه ۲۲ درصد  است، 

نزدیک به ۲۰ درصد در فرایند سنگ اندازی بانک ها منصرف می 
شوند و با این حساب ۴۲ درصد واجدین شرایط ما نمی توانند وام 

ازدواج دریافت کنند.
برای  فرهنگ سازی  را عدم  از مشکلات کشورمان  یکی  دهنوی 
تا  عقد  دوره  میانگین  کرد:  تاکید  و  دانست  منابع  درست  هزینه 
ازدواج در گلستان یک و نیم سال است و اگر دوره ساخت مسکن 
را به کمتر از دو سال برسانیم بسیاری از زوجین  تمایل دارند وام 
ازدواج خود را برای ساخت مسکن صرف کنند چراکه امروزه مهم 

ترین چالش زوجین جوان، تامین مسکن است.

2#
رسانه بين الملل

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی :
کارت خاصی برای 

طرح جدید نان منظور نمی شود
رئیس اتحادیه نانوایان سنتی اظهار داشت: در مواردی مانند 
خرید نان اتباع افغانستان که فاقد کارت بانکی هستند نانوا 
می تواند با کارت خود نان بفروشد تا در ثبت سیستمی اشکالی 

ایجاد نشود.
بیژن نوروز مقدم رئیس اتحادیه نانوایان سنتی درباره ابهامات 
به  آرد  بود  قرار  می گوید:  نان  عرضه  هوشمند سازی  طرح 
قیمت واقعی و نان به نرخ تمام شده عرضه و مابه التفاوت 

قیمت نان از سوی دولت به نانوایان پرداخت شود. 
نگرانی در مورد  با رفع هرگونه  این مطلب  وی در توضیح 
نانی که به مردم عرضه می شود  افزود:  نان  افزایش قیمت 
افزایش قیمت نخواهد داشت و مردم با تمام کارت های بانکی 
می توانند نان بخرند. اما آنچه مبنای دریافت آرد سهمیه ای 
به نانواست میزان فروش نانوا بر اساس ثبت گزارش دستگاه 
کارتخوان وی در سامانه است. برای همین منظور نانوایان 
در  می کنند.  اجتناب  مردم  سوی  از  نقدی  مبالغ  دریافت  از 
بانکی  کارت  فاقد  که  افغانستان  اتباع  خرید  مانند  مواردی 
ثبت  در  تا  بفروشد  نان  خود  کارت  با  می تواند  نانوا  هستند 

سیستمی اشکالی ایجاد نشود. 
برخی  در  گفت:  این طرح  ابهامات  به  اشاره  با  مقدم  نوروز 
بانکی  کارت  با  نانواها  ندارند  بانکی  کارت  مردم  که  موارد 
خود می توانند نان بفروشند و هیچ کارت خاصی برای این 
موضوع منظور نشده است. با توجه به فرهنگ خیرات و خرید 
نان برای غذاخوری ها و بیمارستان ها و مراکز دیگر درمیان 
مردم این موضوع می تواند یکی از ابهامات این طرح باشد که 
مسئولین ادعا کردند در این طرح به آن توجه شده است ولی 
تا کنون به ما ابلاغ نشده تا مطابق آن عمل کنیم.  وی معتقد 
اگر  اما  است  خوبی  طرح  نان  فروش  هوشمند سازی  است 
درست اجرا شود و قیمت نان که ۱۲ سال است افزایش نیافته 

وفقط چندین بارتعدیل شده به قیمت واقعی نزدیک شود. 
رئیس اتحادیه نانوایان سنتی با گلایه از عدم توجه به نرخ 
با احتساب ارزش افزوده اعلام کرد: ما تنها  تمام شده نان 
صنفی هستیم که فقط در سال های ۹۱، ۹۳، ۹۸ و ۱۴۰۰ 
افزایش نرخ داشتیم یعنی در طول ۱۲ سال فقط ۴ بار نرخ نان 
تغییر کرده است. در حالی که همه واحد های صنفی هر سال  
متناسب با افزایش نرخ تورم افزایش نرخ داشتند.  نوروزمقدم 
گفت: هزینه های یک واحد نانوایی متناسب با نرخ تورم هر 
سال افزایش داشته در حالی که نانوا ها مجاز به افزایش قیمت 
بها،  اجاره  افزایش  مانند  مواردی  با  و  نبودند  خود  تولیدات 

دستمزد کارگر و هزینه های آب و برق و گاز روبه رو بودند.

عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی :
مصرف لبنیات کاهش

 ۱۵ تا 2۰ درصدی داشته است
اسماعیل خاتمی، با تائید کاهش مصرف لبنیات، گفت: قیمت 
لبنیات بعد از اصلاح نظام یارانه ای افزایش ۱۰۰ درصدی را 
با صعودی شدن  داشت  انتظار  می توان  کرد چگونه  تجربه 

قیمت ها، سرانه مصرف ریزش نکند.
عضو انجمن صنایع فرآورده های لبنی خاطر نشان کرد: سال 
گذشته ۲۰ تا ۲۵ درصد از جذب شیر لبنی در غالب گروه های 
مختلف محصول صادر می شد و پیش بینی می شود ۴۰ درصد 
از شیر تولید شده در سال جاری میل به خارج شدن از کشور 
گرجستان،  قزاقستان،  روسیه،  مانند  کشور های  و  دارد  را 

ارمنستان خواهان شیر خام ما هستند.
اسماعیل خاتمی، با تائید کاهش مصرف لبنیات، گفت: قیمت 
لبنیات بعد از اصلاح نظام یارانه ای افزایش ۱۰۰ درصدی را 
با صعودی شدن  داشت  انتظار  می توان  کرد چگونه  تجربه 

قیمت ها، سرانه مصرف ریزش نکند.
وی با بیان اینکه کمترین افت خرید در گروه پنیر اتفاق افتاد، 
تصریح کرد: در فرهنگ مصرف خوراک پنیر جای خود را پیدا 
کرده است و در وعده های غذایی صبحانه، ناهار و شام جای 
خود را پیدا کرده است. کاهش خرید پنیر کمتر از ۱۰ درصد 
بوده است این در حالیست که در سایر گروه های لبنی کاهش 

مصرف ۱۵ تا ۲۰ درصدی بوده است.
این فعال اقتصادی ادامه داد: مصرف چربی های لبنی مانند 
کره و خامه، نوشیدنی ها لبنی مانند شیر و دوغ و ماست افت 
جدی کرده است؛ از آنجایی که قیمت دوغ از نوشابه پیشی 
گرفته است از این رو مردم ترجیح می دهند به جای دوغ نوشابه 

خریداری کنند.
خاتمی با اشاره به تشدید و تسریع شدن مسیر خروج شیر خام 
از کشور، اذعان کرد: سال گذشته ۲۰ تا ۲۵ درصد از جذب 
شیر لبنی در غالب گروه های مختلف محصول صادر می شد و 
پیش بینی می شود ۴۰ درصد از شیر تولید شده در سال جاری 
میل به خارج شدن از کشور را دارد و کشور های مانند روسیه، 

قزاقستان، گرجستان، ارمنستان خواهان شیر خام ما هستند.

معاون وزیر نفت :
مشترکان می توانند گاز مازاد 

مصرفی خود را در بورس بفروشند
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اینکه با اجرای 
پروژه کنتورهای هوشمند، مدیریت مصرف توسط مردم اتفاق 
کند،  گاز کمتری مصرف  اگر مشترکی  افتاد، گفت:  خواهد 

می تواند گاز مازاد را در بورس بفروشد.
»مجید چگنی« با بیان اینکه قیمت گاز در ایران بسیار ارزان 
است، افزود: قیمت گاز در اروپا مترمکعبی بالای ۲ دلار است 
و حتی در زمان هایی به بالای ۴ دلار نیز رسیده، در حالی که 

قیمت گاز در ایران در بخش خانگی حدود ۷۰ تومان است.
معاون وزیر نفت با اشاره به اینکه زیرساخت های بورس برای 
عرضه گاز فراهم است، ادامه داد: اگر مشترکی گاز کمتری 
مصرف کند، می تواند گاز مازاد را در بورس عرضه کند. در این 
پروژه هر مقداری که مشترکان بتوانند مصرف گاز را ذخیره 

کنند، می توانند در بازار بورس به قیمت آزاد بفروشند.
به گفته چگنی، زمانی که پروژه به اتمام برسد یکی از اهداف 

این است که گاز در بورس انرژی فروخته شود.
وی تاکید کرد: سال گذشته بر اساس قانون بودجه تکلیفی 
داشتیم که بخشی از گاز را در بورس انرژی عرضه کنیم اما 
چون زیرساخت ها آماده نبود و پایان سال این زیرساخت آماده 

شد، امکان عرضه گاز به وجود نیامد.

بایدن : 
حتی به قیمت نابودی برجام سپاه 

را از لیست تروریستی خارج نمی کنم!
بایدن همچنین خروج یکجانبه ترامپ از برجام را "اشتباهی 
بزرگ" خواند و گفت پیامد این اقدام ترامپ این بوده که 
ایران اکنون به دستیابی به سلاح هسته ای نزدیک  تر است.

جو بایدن رییس جمهوری آمریکا می گوید واشنگتن سپاه 
خارج  تروریستی  لیست  از  را  اسلامی  انقلاب  پاسداران 

نخواهد کرد حتی اگر پیامد این تصمیم مرگ برجام باشد.
به گزارش الجزیره، بایدن در حاشیه سفر منطقه ای ۴ روزه 
)از  ای  مصاحبه  در  سعودی  عربستان  و  اسراییل  به  خود 
اعلام  با  اسراییل  تلویزیون  کانال ۱۲  با  پیش ضبط شده( 
این موضوع گفت آمریکا حتی به قیمت مرگ برجام، سپاه 

را از لیست تروریستی خارج نخواهد کرد.
بایدن در این مصاحبه خود با بار دیگر تاکید کرد که اجازه 

نخواهد داد ایران به سلاح هسته ای دست یابد.
او در پاسخ به این سوال که آیا برای جلوگیری از دستیابی 
ایران به سلاح هسته ای از زور استفاده می کند، گفت: اگر 

این آخرین راه حل باشد، بله.
بایدن همچنین خروج یکجانبه ترامپ از برجام را "اشتباهی 
بزرگ" خواند و گفت پیامد این اقدام ترامپ این بوده که 
ایران اکنون به دستیابی به سلاح هسته ای نزدیک  تر است.

بایدن با اشاره به اینکه تنها سناریوی بدتر از وضعیت فعلی" 
برای  افزود  است،  ای"  هسته  به سلاح  ایران  یابی  دست 
جلوگیری از این سناریو اقدام نظامی را به عنوان آخرین راه 

حل ممکن در نظر می گیرد.
او همزمان گفت دولتش مصمم به بازگشت متقابل به برجام 

است و در این زمینه توپ را در زمین ایران دانست.

بنا به دلایل شخصی ؛
وزیر خارجه بلژیک استعفا کرد

سوفی ویلمز وزیر امور خارجه و معاون نخست وزیر بلژیک 
بنا به آنچه که دلایل شخصی عنوان شده، از سمت خود 

استعفا کرده است.
به سر  در مرخصی  آوریل  از  ویلمز که  رویترز،  به گزارش 
می برد، اعلام کرد که سرانجام به دلایل خانوادگی دولت 

را ترک می کند.
نبرد سختی  بیماری شوهرم  نوشت:  توییتری  پیام  در  وی 
خواهد بود که می خواهم در کنار او و فرزندان مان بجنگم؛ 
از صمیم قلب از همه کسانی که حمایت خود از ما را نشان 

دادند تشکر می کنم.
به نوشته رویترز، وزیر امور خارجه بلژیک به علت مراقبت از 
شوهرش کریس استون فوتبالیست سابق استرالیایی که به 

سرطان مغز مبتلا شده است استعفا کرد.
و  بلژیک  وزیر  نخست   ۲۰۲۰-۲۰۱۹ سال  در  که  ویلمز 
به  آوریل  در  این  از  پیش  بود،  آن سمت  در  زن  نخستین 
همین دلیل به طور موقت از سمت خود کناره گیری کرده 

بود.
به گفته رسانه های بلژیکی، انتظار می رود ویلمز در آینده 
به عنوان نماینده مجلس به پارلمان بلژیک بازگردد. رئیس 

جدید وزارت خارجه بلژیک بزودی منصوب می شود.

خبرگزاری تاس :
پوتین قانون تجارت 

آزاد ایران و اوراسیا را امضا کرد
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهوری روسیه قانونی در ارتباط 
میان  تجاری  آزاد  منطقه  ایجاد  برای  لازم  تمهیدات  با 

اورآسیا و ایران امضا کرد.
رئیس  پوتین«  خبرگزاری »تاس«  »ولادیمیر  گزارش  به 
هایی  دستورالعمل  راستای  در  قانونی  روسیه  جمهوری 
درباره توافقنامه موقتی را که در ۱۷ مه ۲۰۱۸ امضا شده و  
منجر به تاسیس  منطقه تجارت آزاد میان ایران و اتحادیه 

اقتصادی اورآسیا شده بود را تصویب کرد.
قانونی دولت قابل  تارنمای رسمی اطلاعات  این اسناد در 

دسترس می باشد.  
این دستورالعمل در ۱۴ مارس ۲۰۲۲ در تهران تصویب شدو 
اجرایی  کالاها  از  محدودی  فهرست  برای   ۲۰۱۹ اکتبر  از 

شده است.  
اتحادیه در ۲۹ ماه مه ۲۰۱۴ توسط  این   معاهده تشکیل 
بلاروس، قزاقستان و روسیه امضا شد و از یکم ژانویه ۲۰۱۵ 
منظور  »به  گذشته،  سال  ماه  اسفند  در  شد.  اجرایی  عملًا 
در  ایران«،  با  ترجیحی  تجارت  رژیم  پایان  از  جلوگیری 
تهران »پروتکلی برای تمدید قرارداد موقت تجارت آزاد  تا 
۲۷ اکتبر ۲۰۲۵ یا تا زمان لازم الاجرا شدن امضا شد. فرض 
بر این است که اجرای پروتکل به »توسعه بیشتر همکاری 
ها با جمهوری اسلامی ایران در حوزه تجاری و اقتصادی« 

کمک خواهد کرد.
اتحادیه  بین  تجارت  اساسی  قوانین  شامل  توافقنامه  این 
قوانین  به  ممکن  حد  تا  و  است  ایران  و  اوراسیا  اقتصادی 
در  است.  نزدیک   )WTO( جهانی  تجارت  سازمان 
و  گمرکی  حقوق  لغو  یا  کاهش  برای  طرفین  تعهدات  آن 
راستای  در  کالاها  از  برخی  برای  غیرگمرکی  موانع  دیگر 
تشویق همکاری های اقتصادی و تجاریتجارت بین اتحادیه 
قوانین  به  ممکن  حد  تا  و  است  ایران  و  اوراسیا  اقتصادی 
آن  در  است.  نزدیک   )WTO( جهانی  تجارت  سازمان 
تعهدات طرفین برای کاهش یا لغو حقوق گمرکی و دیگر 
موانع غیرگمرکی برای برخی از کالاها در راستای تشویق 

همکاری های اقتصادی و ت دو طرف تعریف می شود.
بود  گفته  پیشتر  روسیه  جمهوری  رییس  پوتین  ولادیمیر 
برای حفظ رژیم تجارت ترجیحی فعلی با ایران، از تمدید 
از ورود به توافقنامه تجارت آزاد جدید  قرارداد موقت قبل 

حمایت می کنیم. 
اظهار  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  نشست عمومی  در  پوتین 
داشت که اجرای آن به طور قابل توجهی بر گردش تجاری 
افزود: حجم  وی  است.  گذاشته  تأثیر  ایران  و  اوراسیا  بین 
معاملات تجاری تا پایان سال ۲۰۲۱ با ۷۳.۵ درصد افزایش 
با ۲.۱  اوراسیا  اتحادیه  میلیارد دلار رسید و صادرات  به ۵ 

برابر افزایش به ۳.۴ میلیارد دلار رسید.
توافقنامه  یک  امضای  برای  حاضر  حال  در  گفت وگوها 

تجارت آزاد تمام عیار، با ایران در جریان است.

استاد اقتصاد دانشگاه تصریح کرد؛

ارزترجيحیبهتورمبيشترمنجرمیشد!

حق ایمنی از پلاسکو تا متروپل ؛

»مرگکارگران«فقطتيتریکِاخبارمیشود

نبود ضامن و کارشکنی بانک ها دو چالش وام ازدواج ؛۲۰درصدزوجينازدریافتوامانصرافمیدهند
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وزیر ارتباطات: 

قطبپرتابماهوارهمنطقهمیشویم
یکی  را  هوشمند  دولت  اجرای  ارتباطات،  وزیر 
کرد  عنوان  کشور  گذشته  دهه  دو  آرزوهای  از 
و گفت: تاکنون حدود ۲۰ دستگاه به این درگاه 
خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و در آینده 
تمام  از  هویت  احراز  بار  یک  با  مردم  نزدیک 

خدمات دولتی می توانند استفاده کنند.
جمع  در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
دانشگاه های  و  رازی  دانشگاه  اساتید  از  تعدادی 
از  استفاده  با  که  کرد  تاکید  کرمانشاه  استان 
استان  این  ظرفیت های  و  اطلاعات  فناوری 
را حل  استان  این  در  بیکاری  می توانیم مشکل 

کنیم.
سفر  ادامه  در  ارتباطات  وزیر  پور  زارع  عیسی 
یک روز خود به کرمانشاه در دانشگاه رازی و در 
جمع اعضای هیات علمی و نخبگان دانشگاهی 
این استان با اشاره به اینکه ارتباطات و فناوری 
زیرساخت توسعه در همه بخش ها است، گفت: 
نگاه دولت سیزدهم به این حوزه فرصت محور 
با  است و می توانیم عقب ماندگی های کشور را 

کمک ICT جبران کنیم.
تمام  زیرساخت  را  اطلاعات  ملی  شبکه  وی 
بر  افزود:  و  کرد  معرفی  حوزه  این  موضوعات 
اساس سند شورای عالی فضای مجازی، شبکه 
و  باکیفیت  پرسرعت،  شبکه ای  اطلاعات  ملی 
امن است که بر بستر آن انواع خدمات با کیفیت، 

متنوع و پرسرعت ارائه می شود.
و  منازل  فیبرنوری  پروژه  اجرای  به  پور  زارع 

کسب و کارها یا همان FTTX به عنوان یکی 
ارتباطات  وزارت  و مهم  راهبردی  برنامه های  از 
اساس  بر  گفت:  و  کرد  اشاره  جدید  دوره  در 
 ۸۰ دولت  این  پایان  تا  شده  انجام  برنامه ریزی 
پوشش  تحت  کارها  و  و کسب  خانوارها  درصد 
شبکه فیبرنوری قرار می گیرند و با این اقدام در 
آستانه تحول جدی در لایه زیرساخت و سرعت 

دسترسی صد برابری هستیم.
وی که در جمع اساتید دانشگاه سخن می گفت با 
اشاره به اینکه دانشگاه می تواند در زمینه فراهم 
کردن خدمات و محتوای باکیفیت و بومی برای 
ارائه بر این بستر ارتباطی پرسرعت کمک کند، 

در  تسریع  برای  کرمانشاه  رازی  دانشگاه  افزود: 
اجرای پروژه فیبرنوری در استان کرمانشاه و ارائه 
خدمات فناوری پایه بر روی این بستر همکاری 

کند.
یکی  را  هوشمند  دولت  اجرای  ارتباطات،  وزیر 
کرد  عنوان  کشور  گذشته  دهه  دو  آرزوهای  از 
و گفت: تاکنون حدود ۲۰ دستگاه به این درگاه 
خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و در آینده 
تمام  از  هویت  احراز  بار  یک  با  مردم  نزدیک 

خدمات دولتی می توانند استفاده کنند.
اولویت های  از  دیگر  یکی  را  فضایی  حوزه  وی 
افزود:  و  کرد  عنوان  ارتباطات  وزارت 

توسعه  حال  در  کشور  فضایی  زیرساخت های 
است و هم اکنون از ساخت ماهواره و ماهواره بر 
در  فضایی  داده های  دریافت  ایستگاه های  تا 
کشور فرآهم شده و تا یک سال آینده به یکی از 
قطبهای پرتاب ماهواره در مدار ۵۰۰ کیلومتری 
به  می توانیم  که  می شویم  تبدیل  منطقه  در 

کشورهای دیگر نیز خدمات ارائه کنیم.
استان  اصلی  مشکل  گفت:  ارتباطات  وزیر 
در  بتواند  هرکسی  که  است  اشتغال  کرمانشاه 
حمایت  مورد  کند  فعالیت  پایه  فناوری  اشتغال 

دولت خواهد بود.
اطلاعات  فناوری  با  اینکه  به  تاکید  با  پور  زارع 
می  را  اشتغال  مشکل  از  توجهی  قابل  بخش 
استان  نخبگان  گفت:  کرد،  کشور حل  در  توان 
با استفاده از ظرفیت های فناوری اطلاعات در 
بخش های مختلف مانند کشاورزی، گردشگری  
استان  توانند مشکل اصلی  و صنایع دستی می 

کرمانشاه یعنی اشتغال را مرتفع کنند.
فناور  اشتغال  گروه  کار  تشکیل  پیشنهاد  با  وی 
این  تشکیل  با  افزود:  کرمانشاه،  استان  در  پایه 
کار گروه و همکاری دانشگاه و بخش خصوصی 
اولویت  با  استان  ظرفیت های  از  استفاده  و 
پروژه های اشتغال زا می توانیم به کاهش بیکاری 

در این استان کمک کنیم.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: اگر موضوعات مطرح 
شده در کار گروه نیاز به پیگیری در دولت داشته 

باشد تا رسیدن به نتیجه پیگیری می کنیم.


